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جدول نرخ سکه و ارز

کوتاه اقتصادی

صفحه ۴
چهارشنبه ۲۷ دی ۱۳۹۶ 

۲۹ ربیع الثانی ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۸۲۱

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/498/000سکه تمام طرح جدید
1/458/000سکه تمام طرح قدیم

725/000نیم سکه
422/000ربع سکه

285/000گرمی
140/112هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4431دلار
5485یورو
6083پوند

1180لیر ترکیه
1217درهم امارات

پیش بینی  عالی فضای مجازی  دبیر شورای 
کرد در صــورت کمک دولت و بخش خصوصی 
می توانیم طی یکســال از انحصار پیام رســان 

خارجی خارج شویم.
ســید ابوالحســن فیروزآبادی در پاسخ به سؤال 
فارس که پرسید رفع فیلتر تلگرام با دستور چه نهادی 
انجام شد، گفت: رئیس جمهور، رئیس شورای امنیت 
است و رفع فیلتر تلگرام با نظر شورای امنیت و دستور 

رئیس جمهور انجام شده است.
وی همچنین درباره رفع فیلتر تلگرام بدون حاصل 
شدن شرایط موردتقاضا گفت: مدیران تلگرام به زعم 

خودشان به این تعهدها عمل کردند.
وی در پاســخ به این سؤال که موارد تروریستی و 
غیراخلاقی همچنان در این شبکه دیده می شود که به 
نظر می رسد تعهد عملی نشده، گفت: قبول داریم که 
ایــن موارد هنوز وجود دارد و حذف نشــده و برای ما 
قانع کننده نیست، اما آنها به نظر خود به این تعهد عمل 

کرده اند و در این  باره اختلاف نظر داریم.
وی گفــت: دراین باره در حال مذاکره هســتیم و 

ان شاءالله حل شود.
فیروزآبادی همچنین در ســخنانی درباره توسعه 
نامتوازن حوزه ICT در کشــور گفت: در حال حاضر از 
بازار 60 هزار میلیارد تومانی ICT در کشور 60 درصد 
متعلق به CT )ارتباطات( اســت درحالی که باید سهم 
CT و IT )فناوری اطلاعات( در توسعه اقتصاد دیجیتالی 

متوازن باشد.
وی گفت: درنتیجه عدم توازن در توسعه این بخش 
شاهد توسعه بیشتر زیرساخت هستیم که آن را پایپ 

)لوله(  می خوانیم.
دبیر شورای عالی فضای مجازی با اشاره به توسعه 
اقتصــاد دیجیتالــی در جهان گفت: بــه زودی تعداد 
اشــیاء متصل به اینترنــت در جهان از 12 میلیارد به

 50 میلیارد افزایش می یابد و شاهد مباحث متعددی 
ازجمله اینترنت اشیاء هستیم.

وی ادامــه داد: روزی را در آینــده می بینیــم که 
شــبکه های اقتصادی در ایران نیــز به تبعیت از روند 
جهانی رشد کرده اند که این شبکه ها روی پلتفرم هایی 
مانند پیام رسان ها شکل می گیرند. در حال حاضر در 
وضعیت انحصاری پیام رســان در ایــران فقط کاربرد 
رسانه ای آن مورد بهره برداری قرار گرفته است، اما در 
آینده این پلتفرم ها ارائه دهنده خدماتی ازجمله تجارت 

الکترونیک در سطح وسیع خواهند بود.
دبیر شــورای عالی فضای مجــازی گفت: اکنون 
وضعیت پیام رســان در ایران کاملًا انحصاری اســت 
آن هم انحصاری که پیام رسان مورداستفاده بیشترین 

سرویس دهی را در کشور ایران دارد.
فیروزآبادی اظهار داشــت: درنتیجــه برای اینکه 
بتوانیم خدمات جدی را روی این پلتفرم ها قرار دهیم 
باید پلتفرم پایدار باشــد و بایــد در چارچوب قوانین 
سرزمین ایران قابل اتکا باشــد و اگر از چارچوب های 

ایران تبعیت نکند نمی توانیم ثروت و دارایی های خود 
را روی آن قرار دهیم.

دبیر شورای عالی فضای مجازی توضیح داد: بخشی 
از استواری موردنظر بر اساس پایپ )زیرساخت( است 
که در دولت یازدهم از متوســط سرعت دسترسی 64 
تــا 128 کیلوبیت بر ثانیه به عددی نزدیک به حداقل 

2 مگابیت بر ثانیه رسیده ایم.
وی ادامه داد:  علاوه بر زیرساخت ازجمله نیازهای 
دیگر توسعه اقتصاد دیجیتالی شبکه دیجیتالی است 
که سال گذشته تمامی مدیران عامل اپراتورها را دعوت 
کردیم و اعلام کردیم که باید توجه داشته باشند که از 

حوزه پایپ بیرون بیایند.
فیروزآبادی گفت: 50 میلیارد شیئی که در آینده 
به اینترنت متصل خواهد شد روی پایپ سوار می شود 

و علاوه بر این یک پلتفرم می خواهد.
دبیر شورای عالی فضای مجازی اظهار داشت: از بین 
سیستم عامل های موجود در دنیا که قبلًا حتی اروپایی 
هم بودند امروز فقط سیستم عامل های آمریکایی ماندند 
و روی موبایل نیز سیستم عامل های اندروید و IOS قرار 

دارند که آنها نیز آمریکایی هستند.
 از سوی دیگر ســرویس های ابری نیز در اختیار 
شرکت های آمریکایی ازجمله آمازون و گوگل هستند 
و به عبارتی شــرکت های آمریکایی صاحب پلتفرم و 
سرویس های ابری تا پشــت دروازه های ما می آیند و 
پلتفرم داخل سیســتم )سیستم  عامل( نیز آمریکایی 

است. با این حساب دیگر حاکمیتی نمی ماند و با ادامه 
این روند لوله کش دیگران می شویم که در سیستم آنها 

حرکت می کنیم.
وی خاطرنشان کرد: در شورای عالی فضای مجازی 
برای رفع موانع این بحث های اساسی آماده همفکری و 

همکاری با دوستان هستیم.
فیروزآبادی همچنین از ابلاغ مصوبه شورای عالی 
فضای مجازی درباره حمایت از پیام رسان های داخلی 
خبر داد و گفت:روز دوشــنبه این مصوبه ابلاغ شــد 
که به وســیله آن وام بدون بهره تا ســقف 5 میلیارد 
تومان بدون ضمانت نامه ســخت و با سفته به تمامی 

پیام رسان های داخلی داده می شود.
دبیر شــورای عالی فضای مجازی گفت: در حال 
حاضر برای حمایت از پیام رسان های داخلی به تمامی 
آنها مکان و تخفیف پهنای باند داده شده است و هزینه 
اســتفاده مردم از پیام رسان داخلی با یک سوم تعرفه 

عادی محاسبه می شود.
وی همچنین اعلام کرد: 5 پیام رســان منتخب را 
اعلام کرده ایم که اکنون شاید اعلام اسامی آنها صلاح 

نباشد اما مردم آنها را می شناسند.
فیروز آبادی اظهار داشت: دولت و حاکمیت وظیفه 
دارند موانع ســر راه را بردارند تا مانعی وجود نداشته 
باشد و با این تسهیلات به شرط کمک بخش خصوصی 
پیش بینی می کنیم طی یک سال از انحصار پیام رسان 

خارجی خارج شویم.

دبیر شورای عالی فضای مجازی:

طی یک سال می توانیم از انحصار پیام رسان خارجی
 خارج شویم

اســتاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی 
دربــاره تهاتر بدهی ۱۱۰هــزار میلیاردی 
تأکید کــرد: با این کار یــاد می گیریم که 

ناکارآمدی مان را ماست مالی کنیم. 
حســین صمصامی در گفت و گو با خبرگزاری 
تســنیم، با بیان اینکه »پیشــنهاد ارائه  شده در 
لایحه بودجه 97 مبنی بر تهاتر 110 هزار میلیارد 
تومان بدهی دولت به اشخاص خصوصی و تعاونی 
یا شــرکت های دولتی یارانه بگیــر اظهار کرد: از 
یک ســو این اشخاص حقیقی و حقوقی تعاونی و 
خصوصی به سیستم بانکی بدهی دارند و  از سوی 
دیگر سیستم بانکی حدود 112هزار میلیارد تومان 
به بانک مرکزی بدهکار شــده )تا مهر 97(، البته 
الآن بیشتر هم شده است؛ که در چهارچوب این 
پیشنهاد بدهی های دولت به این اشخاص تا سقف 

110هزار میلیارد تومان تسویه می شود.
وی بــه آثار و تبعات این فرایند اشــاره کرد 
و گفــت: اولاً سیســتم بانکــی از بانک مرکزی 
اضافه برداشــت داشــته اســت، بانک مرکزی با 
تبدیل این اضافه  برداشت به خط اعتباری، به این 

بانک های متخلف چراغ ســبز نشان می دهد که 
سیستم بانکی همین طور که ناکارآمد هست، عمل 
کند و اگر بعدها هم کسری آورد، به جای جریمه، 
امید رتق  وفتق اشکالاتش را داشته باشد؛ بانک ها 
هم من بعد به همین طریق عمل خواهند کرد که 
این خیلی خطرناک اســت.این استاد دانشگاه در 
پاسخ به این پرسش که »این ناکارایی کجا خودش 
را نشــان می دهد؟« تصریح کرد: افزایش بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی به  معنی افزایش پایه پولی 
است و این یعنی افزایش حجم پول، که طبعاً اگر 
متناسب با تولید نباشد کاهش ارزش پول و تورم 

را در پی خواهد داشت. 
این بار به زودی روی دوش مردم خواهد افتاد، 
یعنی یک مؤسسه ای ناکارآمد است و سوء مدیریت 
دارد؛ مدیر نالایق دارد؛ بعد با یک تدبیر اشــتباه 
بارش روی دوش مردم می افتد. صمصامی ادامه 
داد: نقدینگــی مهر 93 حدود 716 هزار میلیارد 
بوده و ظرف ســه سال )مهر 96( دو برابر شده و 
به 1400 هزار میلیارد رســیده است، به همین 
ترتیب و در همیــن دوره زمانی، بدهی دولت به 

سیســتم بانکی 94 
هزار میلیارد بوده که 
به 180 هزار میلیارد 
تومان افزایش یافته 
است. از سوی دیگر 
به  بانک ها  بدهــی 
مرکزی 73  بانــک 
هزار میلیارد بوده که 
در مهر سال جاری 

به 112 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است.وی 
با اشاره به ناکارآمدی بخش دولتی که به افزایش 
مطالبات بخش غیردولتی منجر شده، گفت: چرا 
دولت تا این اندازه بدهکار شده؟ مگر قرار نیست 
دولت بر اساس بودجه رفتار کند؟ بودجه عمرانی 
دولتــی کجا رفته؟ چرا تخصیــص پیدا نکرده تا 
این حجم بدهی ایجاد شــده اســت؟ مگر برنامه 
نداریم؟ یعنی مسائل مالی کشور این قدر بی نظم 
است؟ تمام دخل وخرج دولت باید در چهارچوب 
بودجه انجام شــود؛ این 110 هزار میلیارد تومان 
در بودجه دیده نشده و در واقع استقراض دولت از 

بانک مرکزی است. این رقم که دولت دارد تسویه 
می کند از جیب مردم تسویه خواهد شد.

این اقتصاددان در پاســخ به این پرسش که 
»ایــن فرایند از این جهــت که هم بانک ها و هم 
دولت و هم پیمانکارهــا از قفل بودن درمی آیند 
به نظر شما خوب نیست؟« گفت: مثل این است 
که بیمار شما برای درمان تومور به عمل جراحی 
ســنگینی نیاز داشته باشــد و شما مسکن قوی 
بزنی تــا بخوابد و بعد هم رهایــش کنی. با این 
کار آثار ناکارآمدی نظــام بانکی و دولت را پاک 
 کرده اید و با نشان دادن چراغ سبز این ناکارآمدی 

تداوم می یابد.
صمصامی تأکید کرد: با این کار یاد می گیریم 
کــه ناکارآمدی مــان را ماســت مالی کنیم. این 
رقــم تقریبــاً دو برابــر بودجه عمرانی اســت و 
بالاتریــن رقمی اســت که دولت در ســال های 
اخیــر از بانک مرکزی اســتقراض می کند، این 
باعــث می شــود کــه ناکارآیی دولــت و نظام 
 بانکــی تداوم پیــدا کند و ابزارهــای نظارتی از

 بین برود.

صمصامی: 

تهاتر بدهی ۱۱۰هزار میلیاردی دولت تسویه از جیب مردم است

مرکــز پژوهش های مجلس گفــت: رویکرد 
انبساطی بودجه دولت از سال ۹۲ نشان می دهد، 
با اجرای طرح های پرهزینه در کنار رشد فزاینده 
هزینه  جاری، به سیر صعودی کسری بودجه دامن 

زده است.
به گزارش خبرگزاری فارس، بررسی خالص واگذاری 
دارایی های مالی در بودجه نشــان می دهد، از سال 91 
تاکنون روند این شــاخص، صعــودی بوده که به معنی 
افزایش کســری بودجه طی این ســال ها اســت. مرکز 
پژوهش های مجلس در این راستا به شاخص های کلان 

اقتصادی پرداخته و گزارش داد، اتخاذ رویکرد انبساطی 
دولت یازدهم در سال 92 از طریق ارائه اصلاحیه بودجه 
و اجرای طرح پرهزینه تحول سلامت از سال 93 در کنار 
تداوم افزایش مخارج رفاه اجتماعی به واسطه پرداخت های 
بازنشستگی مهم ترین عوامل بروز کسری بودجه در این 
دوره بودند.ایــن عوامل در کنــار کاهش درآمد دولت از 
طریق فروش شــرکت های دولتی منجر به آن شد که از 
سال 93 در مسیر استقراض از بخش خصوصی به شکل 
فروش اوراق تعهد زا باز شود. با توجه به نرخ سود بالای آنها 
در سال های بعد، سهم مصارف دولت در تملک دارایی های 

مالی )سررسید اوراق تعهدزا( را به شدت افزایش داد. این 
موضوع منجر به افزایش کســری بودجه و استقراض به 

انحاء مختلف تلقی می شود.
همچنیــن از دیگر عوامل موثر بر کســری بودجه، 
افزایش هزینه  جاری دولت است که در سال های گذشته 
رشــد سریعی به خود گرفته است.کارشناسان اقتصادی 
معتقدند، افزایش انتشــار اوراق بدهی از سوی دولت، با 
توجه به نرخ سود بالا، موکول کردن بدهی های گذشته 
بــه آینده بوده و در یک فرآینــد غلتان این بدهی ها به 
سال های بعد منتقل می شــود که در نهایت انباشتی از 

کسری را برای نظام بانکی و دولت به وجود خواهد آورد.
بر این اساس، به همین دلیل با توجه به بدهی دولت 
به پیمانکار، پیمانکار به بانک ها و بانک ها به بانک مرکزی 
در قالب اضافه برداشت اکنون پیشنهاد ی مبنی بر تهاتر این 
بدهی ها مصوب شده که در عمل دولت به عنوان بدهکار 
بانک مرکزی معرفی می شــود و پیمانکار و بانک ها پای 
خود را از این فرآیند بیرون خواهند کشید، به شرط آنکه 
چرخــه معیوب اصلاح شــود، در غیر این صورت مجدداً 
وضعیت موجود تداوم خواهد داشــت و منجر به افزایش 

بدهی  و کسری می شود.

مرکز پژوهش های مجلس:

کسری بودجه از سال 92 صعودی شده است

گروه اقتصادی-
همزمان با آنکه خودروســازی رنو فرانسه 
اعلام کرده فروش محصولاتش به ایران در سال 
گذشته میلادی حدود 5۰ درصد رشد داشته، 
هواپیماسازی ایرباس رسما اعلام کرد در زمان 

مقرر هواپیماهای ایران را تحویل نمی دهد.
شرکت های بزرگ فرانسوی از سال ها قبل ارتباط 
زیادی با ایران داشته اند و در حوزه های مختلف بویژه 
صنعت، انرژی و در ایران فعالیت داشته و سودهای 

خوبی برده اند.
با این حال کشور ما خاطره خوبی از این شرکت ها 
نــدارد و عمده دلایــل این موضوع هــم همراهی 
فرانســوی ها با تحریم های غرب علیه کشورمان باز 
می گردد. فرانســوی ها قبل از تحریم های اوایل دهه 
90، در حوزه صنعت نفت و همچنین خودروسازی 
حضور داشــتند اما با آغاز تحریم هــا، ایران را تنها 

گذاشتند. 
هم اکنون با گذشــت دو سال از توافق هسته ای 
دولت روحانی با غرب و بر اساس وعده هایی که برای 
روزهای پس از توافق داده می شــد، انتظار می رفت 
تحریم هایی همچون خرید هواپیمای مســافربری، 
انجام مبادلات بانکی بین المللی و... بر طرف شده و 
گشایش های برجام عملیاتی شود. البته پس از برجام 
در برخی حوزه ها، همکاری ها از سر گرفته شد ولی 

در برخی دیگر این اتفاق نیفتاد.
بــا نگاه به حوزه هایی کــه غربی ها به طور جدی 
ورود کرده اند و مقایسه آن با حوزه هایی که همکاری 
نمی کنند این شائبه را ایجاد می کند که گویا آنها در 
عمــل در مواردی که ایران کمک جدی تر نیاز دارد –

همچون صنعت هوایی- ورود نکرده اند و تحریم های 
گذشته همچنان باقی است.

در این بین فرانسوی ها در مذاکرات هسته ای نقش 
پلیس بد را بازی می کردند و انتظار منطقی آن بود 
کــه دولت با برخوردی قاطع، آنها را از امتیازات بعد 
از توافق محروم کند، اما ظاهرا شرکت های فرانسوی 
بیشــترین بهره را از دوران خاکســتری پسابرجام 

می برند.

علی رغم بدعهدی در تحویل هواپیما صورت گرفت

سود کلان فرانسوی ها از افزایش 49 درصدی فروش رنو به ایران

سود کلان در بازار خودرو
در همین رابطه شرکت خودروسازی رنو فرانسه 
روز گذشــته اعلام کرد به علت موفقیت فروش دو 
محصــول خود، فروش محصولات این شــرکت در 
ســال گذشــته میلادی در ایران 49/3 درصد رشد 

داشته است.
به گزارش خبرگزاری فارس، رنو در سال 2017 
میلادی 162 هزار و 79 دســتگاه از محصولاتش را 
در بازار ایران به فروش رسانده است و ایران هشتمین 

بازار این کشور در سال 2017 بوده است.
گروه رنو در سال 2017 با فروش 3/76 میلیون 
خودرو، رشد 8/5 درصدی را نسبت به سال پیش از 
آن ثبت کرده اســت. بر این اساس، 4/3 درصد کل 
فروش رنو در جهان به فــروش در ایران اختصاص 
داشته است.علیرغم این سود سرشار فرانسوی ها از 
بازار خودرو ایران، مدیر فروش شرکت هواپیماسازی 
ایرباس که دفتر مرکزی آن در شــهر تولوز فرانسه 
قــرار دارد، در مصاحبه با »رویترز« پیش بینی کرد 
که تحویل هواپیماهای این شرکت به ایران با تأخیر 

انجام خواهد شد.
»جان لیهی« گفته اســت »من فکر می کنم آن 
معاملات انجام خواهند شد، اما نه بر اساس برنامه ریزی 
زمانی اولیه«. وی ادامه داد: »ما باید ســاز و کارهای 
تأمین مالی آن را فراهم کنیم؛ آنها باید قبل از تحویل 
هواپیماها پرداخت بیعانه برای آن را در نظر بگیرند.«
بر اســاس پیش قراردادی که بین دولت ایران و 
ایرباس با سفر حسن روحانی به اروپا در زمستان 94 
و به فاصله یک ماه بعد از برجام منعقد گردید، قرار 
شد بیش از 100 فروند هواپیمای مسافربری از این 
شــرکت خریداری شود که ایرباس تاکنون تنها سه 

فروند هواپیما به ایران تحویل داده است.
بانک های بین المللی گفته اند بی میلی نهادهای 
بین المللــی غربی برای انجــام تراکنش های مربوط 
به ایران تجارت با این کشــور را علیرغم رفع برخی 

تحریم ها ذیل »برجام« دشوار کرده است.
شرکت ایرباس در دولت قبلی آمریکا موفق شد از 
وزارت خزانه داری این کشور مجوز صادرات هواپیما 
بــه ایران را بگیرد. این مجوزها اوایل دهه بعد باطل 

می شــوند و ایرباس بایســتی در آن زمان، بار دیگر 
مجوزهای خود را تمدید کند. 

دیپلمات ها به رویتــرز گفته اند فرایند صدور یا 
تمدید مجوزها، به دلیل ابهام ها در سیاست آمریکا 

در قبال ایران روال کندتری داشته است.
منابع آگاه گفته اند ایــران به دلیل عدم تأمین 
فاینانــس خارجی برای خرید این هواپیماها مجبور 
شــده هزینه هواپیماهایی که تاکنون دریافت کرده 
را از طریــق بانــک مرکزی خود و بــه صورت نقد 

پرداخت کند.
سوءاستفاده غربی ها از برجام

این اتفاقات و برخوردهای دوگانه غربی ها که از 
یک ســو تلاش می کنند در حوزه خودرو و با وجود 
توانمندی صنعت ملی، بــازار را تصاحب کنند و از 
طرف دیگر هواپیماهای مورد نیاز کشــور را تحویل 
نمی دهند - و ممکن است هیچ وقت تحویل ندهند- 
این شــائبه را تقویت می کند که آنها قرار نیست در 
فضای پسابرجام به نفع ایران کار کنند بلکه به فکر 

سوءاستفاده از این موقعیت هستند.
در ایــن بین، اظهــارات مقامــات غربی هم بر 
این تحلیل صحه می گذارد. مهرماه امســال بعد از 
سخنرانی تند و وقیحانه ای که رئیس جمهور آمریکا 
علیه جمهوری اسلامی و برجام انجام داد، رسانه های 
خارجی خبر دادند که او به دوســتان فرانســوی و 
انگلیسی خود توصیه کرده به گرفتن پول های کلان 

از ایران ادامه دهند و لذت ببرند!
روزنامه بریتانیایی »دیلی میل« گزارش داد که 
دانلد ترامپ به دوســتانش امانوئــل ماکرون و ترزا 
می گفته که »تا می توانید از ایران پول بگیرید و نگران 
تحریم های ایران نباشید.« او گفته بود »آن ها )فرانسه 
و انگلستان( دوست دارند که من )در برجام( بمانم، 
تنها به یک دلیل: به پول هایی که)به این کشــورها( 
جابه جا شده، نگاه کنید.«حالا با آمار فروش رنو به 
ایران درسال گذشته میلادی می توان معنای عملی 
این اظهارات غربی ها و پاس گل هایی که به همدیگر 
می دهنــد را فهمید؛ اقدامی کــه انتظار می رفت با 

واکنش ملی دولت مواجه شود.

رئیس  اتاق اصناف ایران با بیان این که نرخ سود تسهیلات 
بانکی برای واحدهای تولیدی متقاضی بالاست، گفت: با توجه 
به این که تولید کنندگان در زمان دریافت تسهیلات باید۲۰ 
درصد آن را نزد بانک به عنوان ضمانت نگه دارند، بنابراین 

نرخ سود تسهیلات برای آنها به ۲۲/5 درصد می رسد.
به گزارش ایســنا، علی فاضلی در مراســم گشایش چهارمین 
نمایشــگاه بین المللی وسائل نقلیه برقی با اشــاره به این که اخذ 
تسهیلات 18 درصدی برای تولیدکنندگان توجیهی ندارد و با توجه 
به این که آنها باید 20 درصد از تسهیلات را به عنوان ضمانت نزد 
بانک نگه دارند، میزان ســود تسهیلات برای آنها به 22/5 درصد 
می رسد و نمی توان با این میزان سود بانکی، تولید را زنده نگه داشت.

وی ادامه داد:  اشــتغال و توسعه صادرات غیرنفتی از تولید بر 
می خیزد. مشــکل ما در برنامه های توسعه ای این است که در حد 
شــعار به دنبال تقویت تولید بوده ایم و این مسئله هرگز عملیاتی 

نشده است.
رئیس اتاق اصناف ایران همچنین با اعلام این که بسته 10 هزار 
میلیارد تومانی اختصاص یافته برای اصناف در سال جاری به مرحله 
پرداخت نرسید، تصریح کرد: هرچند که این بسته 10 هزار میلیارد 
تومانی به اصناف اختصاص یافت، اما متاســفانه پرداختی صورت 
نگرفت و قرار بر این شد که این موضوع در سال آینده مدنظر قرار 
گیرد. ما بنگاه های اولویت دار را که حدود 100 هزار بنگاه زنده به 
شمار می آیند مشخص کرده ایم و اگر بنگاهی بتواند توجیهات لازم 

را داشته باشد به این دسته بندی اضافه خواهد شد.
فاضلی همچنین از مســئولان درخواســت کرد تا قیمت سود 
تسهیلات با نرخ تورم تطبیق یابد و اگر نرخ تورم معادل 9 درصد 
است، بنابراین نرخ سود تسهیلات نیز بین 9 تا 11 درصد لحاظ شود.

از ســوی دیگر رئیس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشان 
در گفت وگو با فارس با بیان اینکه رکود در بازار پوشــاک همه گیر 
و فراگیر شده اســت، گفت: اتحادیه های همگن از جمله اتحادیه 
پیراهن دوزان و پیراهن فروشان، اتحادیه پوشاک، اتحادیه خیاطان 
و کشــباف با محوریت اتاق اصناف ایران و وزارت صنعت، معدن و 

تجارت برای رفع رکود، طرح و برنامه  هایی دارند. 
مجتبی درودیــان افزود: به دنبال تشــکیل کمپین »ایرانی، 
ایرانی بخر« به دســتور وزیر صنعت، معدن و تجارت مقرر شــده 
تا فروشگاه های عرضه کننده کالای ایران در تمام صنوف از جمله 

پوشاک، لوازم خانگی و... برای شب عید به مردم معرفی شوند.

رئیس  اتاق اصناف ایران:

تولید را نمی توان با سود بالای بانکی 
زنده نگه داشت

* رئیس شــورای رقابت در واکنش به افزایش قیمت خودروهای وارداتی در 
سطح بازار گفت: متأسفانه با وجود ابلاغ دستورالعمل واردات خودرو همچنان 
رشــد قیمت ها ادامه دارد که در همین ارتباط باید پرســید آیا خودروهای 
وارداتی آیین نامه قیمت گذاری دارد یا خیر؟رضا شیوا در گفت وگو با تسنیم، 
با  اشاره به اینکه بعد از ابلاغ دستورالعمل جدید واردات خودرو اقدامی برای 
ساماندهی بازار این خودروها توسط مسئولین انجام نشده است، اظهارداشت: 
قیمت انواع خودروهای وارداتی براساس یک آیین نامه مشخص تعیین می شود 
اما سؤال اینجاست قیمت های نامعقول امروز بازار مطابق کدام ضابطه تعیین 
شــده است. وی با بیان اینکه آیا خودروهای وارداتی آیین نامه قیمت گذاری 
دارد یا خیر؟ افزود: براساس آیین نامه قیمت گذاری خودروهای وارداتی سود 
معقولی برای شرکت ها تعیین شده اما امروز رشد قیمت ها به هیچ عنوان با 

آیین نامه مطابقت ندارد.
* رئیس  اتحادیه فروشندگان گوشی های تلفن همراه سود قاچاق 
موبایل برای قاچاقچیان را اعلام کرد. درستی گفت: هدف اولیه از 
اجرای طرح رجیستری این بود که بتوانیم تمامی برندهای گوشی 
تلفن همراه را از طریق واردات رسمی به کشور وارد کرده و به بازار 
عرضه کنیم.وی افزود: این در شــرایطی است که سالانه دو هزار 
میلیارد تومان بابت قاچاق تلفن همراه هزینه می شود که سود آن 
در جیب قاچاقچیان رفته و علاوه بر اینکه دولت سود و عوارض خود 
را از آنها دریافت نمی کند مردم نیز متضرر می شوند و فروشندگان 
گوشی های رسمی تحت فشار قرار می گیرند.درستی گفت: البته ما 
نیز به ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز قول می دهیم تا بیشترین 
همکاری کما فی سابق داشته باشیم و به هر مشکلی که برخوردیم 

آن را برطرف کنیم.
* دبیرکل کانون کارگزاران با بیان اینکه تعلیق یا محرومیت یکباره پدیده 
مناسبی برای صنعت کارگزاری نیست، گفت:کماکان کارگزاری ها می توانند 
به مشتریان خود تسهیلات اعتباری ارائه دهند، اما اگر مشتریان کارگزاری ها 
بخواهند از بانک تســهیلات دریافت کنند نمی توانند ضامن مشتری شوند. 
روح الله میرصانعی در گفت وگو با فارس با  اشــاره به بخشــنامه اخیر بانک 
مرکزی مبنی بر عدم پذیرش تضامین نهادهای مالی فعال در بازار سرمایه 
از جمله شرکت های کارگزاری از سوی بانک ها گفت: این بخشنامه به معنای 
خودداری از تخصیص اعتبار به مشــتریان شرکت های کارگزاری نیست و 
کماکان این شــرکت ها می توانند به مشتریان خود تسهیلات اعتباری ارایه 
دهند، اما اگر مشــتریان کارگزاری ها بخواهند از بانک تســهیلات دریافت 
کنند نمی توانند ضامن مشــتری در بانک شــوند. وی یادآور شد: بر اساس 
این ابلاغیه تضمین هر گونه تعهد مشتریان نزد اشخاص ثالت مثل بانک ها و 
موسسات مالی و اعتباری، عرضه کنندگان کالا و سایر اشخاص ممنوع بوده 
و برای متخلفان جرایم ســنگینی از جمله محرومیت 60 روزه برای انجام 

معاملات وضع شده است.
* رئیس کل بیمه مرکزی با ارائه آماری از روند فعلی رشد بیمه عمر 
در کشور گفت: در حال حاضر تنها ۱8 درصد مردم ایران بیمه عمر 
دارند و سهم بیمه های زندگی در پوتفوی صنعت بیمه کشور ۱3/4 
درصد است. این نســبت در دنیا 55 الی 6۰ درصد و در منطقه ما 
حدود ۲5 درصد است که این ها نشانه وجود پتانسیل بالا برای رشد 
بیمه های عمر است. عبدالناصر همتی گفت: پایداری روند صعودی 
فعلی بیمه های عمر عمدتاً به دو عامل وابسته است. یکی نحوه ایفای 
تعهدات از ســوی صنعت بیمه و دیگری وضعیت تورم در اقتصاد 
ایران به ویژه در بازار دارائی های واقعی است، بنابراین اگر تورم را 
کنار بگذاریم دوام رشد بیمه های عمر به نحوه عملکرد صنعت بیمه 
وابسته است و اگر شرکتهای بیمه به نحو مطلوب به تعهدات خود 
در قبال بیمه گذاران عمل کنند طبعاً پایداری توسعه بیمه های عمر تا 
حد زیادی قابل تحقق است و برای این منظور شرکت های بیمه باید 
بخصوص در امر ارزیابی ریسک و محاسبه حق بیمه، ذخیره گیری و 
سرمایه گذاری ذخایر بیمه های عمر حرفه ای و منصفانه عمل کنند. 
طبعاً بیمه مرکزی نیز که متقاضی و مشوق توسعه بیمه های عمر و 
حافظ منافع بیمه شدگان است با همکاری خود شرکتهای بیمه تلاش و 
نظارت خواهد کرد تا این الزامات از سوی موسسات بیمه رعایت شود.

معاون هماهنگــی توزیع توانیر گفت: اگر وضعیت بارش ها به 
همین روال پیش برود، به احتمال زیاد در تابستان سال ۱3۹۷ با 

مشکلاتی مواجه خواهیم شد.
محمودرضا حقی فام در گفت وگو با ایسنا درباره وضعیت تامین برق در 
تابستان آینده اظهار کرد: با توجه به این که 11 هزار مگاوات ظرفیت تولید 
برق را نیروگاه های آبی به خود اختصاص داده اند، اگر وضعیت بارش ها به 
همین روال پیش برود، به احتمال زیاد در تابستان سال 1397 با مشکلاتی 

مواجه خواهیم شد.
وی با بیان این که برای تولید برق از سدها باید میزان مطلوبی آب در آنها 
وجود داشته باشد، افزود: تمام تلاش ما این است که با تجهیز نیروگاه های 

دیگر و مدیریت مصارف بتوانیم زمان پیک مصرف را تامین کنیم.
معاون هماهنگی توزیع توانیر ادامه داد: امیدواریم که منابع آبی تامین 
شــود تا نیروگاه های آبی بتواند کار خود را به خوبی انجام دهند؛ اما اگر 
چنیــن اتفاقی نیز نیفتاد، برنامه های متعددی را تدوین کرده ایم. به طور 
مثال طبق آخرین بخشــنامه قرار شده که مدیریت مصرف به پنج هزار 
مگاوات افزایش یابد.حقی فام با بیان اینکه سال گذشته بیش از چهار هزار 
مگاوات مدیریت مصرف صورت گرفت، اظهار کرد: به تمام شــرکت های 
توزیع ابلاغ کرده ایم که میزان مدیریت مصرف را یکهزار مگاوات افزایش 

دهند تا بتوانیم از تامین برق اطمینان حاصل کنیم.
وی گفت: تمام تلاش بر این است که تابستان بدون خاموشی داشته 
باشــیم که برای این منظور نیز از هم اکنون اقدامات خود را آغاز کرده ایم 

و امیدواریم هیچ مشکلی در این زمینه به وجود نیاید.

رئیس  اتحادیه گوشت گوسفندی، کاهش قدرت خرید خانوار 
در برابر عرضه گسترده گوشت را دلیل اصلی رکود حاکم بر بازار 

دانست.
علی اصغر ملکی در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان، با  اشاره به 
اینکه رکود ســنگینی بر بازار گوشت حاکم است، اظهار کرد: اکنون هر 
کیلو شقه گوسفندی بدون دنبه با نرخ 36 تا 37 هزار تومان به مغازه دار 

و 39 تا 40 هزارتومان به مشتری عرضه می شود.
وی کاهش قدرت خرید خانوار در برابر عرضه گسترده گوشت را دلیل 

اصلی رکود حاکم بر بازار اعلام کرد.
ملکی با  اشاره به اینکه ذبح چندانی در کشتارگاه ها صورت نمی گیرد، 
افزود: برخی قصابان به سبب بدهی و گذراندن معیشت خود چاره ای جز 

عرضه گوشت با نرخ های پایین در بازار ندارند.
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی نرخ هر کیلو دام زنده را 15 هزار و 
500 تا 16 هزارتومان اعلام کرد و گفت: قیمت کنونی گوشــت در بازار 
متعادل است و پیش بینی می شود که با استمرار واردات ثبات قیمت در 
بازار همچنان حفظ شــود.وی در پاسخ به این سؤال که احتمال کاهش 
مجدد نرخ گوشت در بازار وجود دارد، بیان کرد: قیمت کنونی گوشت در 

بازار واقعی بوده، و کاهش مجدد دور از انتظار است.
ملکی از قاچاق دام زنده از استان های مرزی خبر داد و گفت: ممنوعیت 
صادرات دلیل اصلی این امر است، اما این موضوع تاثیری بر کاهش عرضه 

دام در بازار داخل ندارد.

معاون هماهنگی توزیع توانیر:

وضعیت فعلی بارش
 تامین برق را با مشکل روبرو می کند

رئیس  اتحادیه گوشت گوسفندی:

کاهش قدرت خرید مردم
 دلیل اصلی رکود بازار است

مراسم تودیع و معارفه مدیران شرکت مخابرات ایران و 
شرکت ارتباطات سیار در شرایطی صورت گرفت که ابهاماتی 

درباره این انتصابات وجود دارد.
به گزارش فارس، مراســم تودیع ومعارفه مدیر عامل، رئیس، 
نایب رئیس و اعضای هیئت مدیره شرکت مخابرات ایران و شرکت 
ارتباطات سیار دیروز در سالن همایش های صدا و سیما برگزار شد.

بر این اســاس، مهدی صفری به عنوان رئیس هیئت مدیره و 
ســیدمجید صدری به عنوان مدیرعامل شرکت مخابرات ایران و 
حمید فرهنگ نیز به عنوان مدیرعامل همراه اول انتخاب شده اند.
با رسیدن محمد آذری جهرمی عضو سابق هیئت مدیره رایتل 
بر کرسی وزارت ارتباطات، ظاهرا سایر اعضای هیئت مدیره سابق 
این شرکت نیز در نقاط کلیدی صنعت ارتباطات و مخابرات کشور 
در حال جایگذاری هستند، چنان که پس از شرکت مخابرات، اکنون 
مدیرعاملی شرکت سودده همراه اول به یکی دیگر از عضای هیئت 
مدیره سابق رایتل رسیده اســت، انتصاباتی که آینده ای مبهم و 

غیرشفاف را در صنعت پرسود مخابرات خبر می دهد.
بــه گزارش رجانیــوز، رایتل در زمان ورود بــه بازار دو رقیب 
کارکشته با نام ایرانسل و همراه اول را در پیش روی خود می دیدید. 
اما آنچه موجب شد تا مدیران رایتل به خودباوری برای رقابت با این 
دو اپراتور برساند، دست برتر در تکنولوژی آنها بود که قابلیت هایی 
چون افزایش ســرعت بود و توانسته بود با این تکنولوژی سرعت 
48 کیلوبایت بر ثانیه تبادل اطلاعات را به 390 کیلوبایت برساند 
یعنی 8 برابر که تحولی بزرگ در صنعت ارتباطات محسوب می شد؛ 
ولی ضعف های مدیریتی بر مزیت فنی چیرگی پیدا کرد و فرصت 
انحصار دو ساله ارائه خدمات نسل سوم را با ورود دیر هنگام و با 
تاخیر به بازار و ضعف های متعدد فنی در پوشش دهی را از دست 
 داد و نتوانســت اعتماد مردم برای تغییر در نوع ســیم کارت ها را 

جلب نماید.
بــا روی کار آمدن دولت حســن روحانــی، وضعیت رایتل با 
تغییرات مدیریتی رخ داده بدتر شــد و رایتلی که در پایان ســال 
1392 رایتل کمتر از 23 میلیارد تومان زیان خالص داشته است، 
در پایان سال 1393 زیان خالصش به بیش از 131 میلیارد تومان 
رسید، که افزایشی بیش از 5 برابر را نشان می دهد. روند زیان دهی 
رایتل که از سال 1393 شدت گرفته در سال 94 هم ادامه یافت 
و زیان خالص رایتل با 50 درصد افزایش در سال 94 به مرز 200 
میلیارد تومان رسید. رایتل در پایان سال 1395 درحالی که بیش 
از 666 میلیارد تومان درآمد داشته است، شاهد زیان 241 میلیارد 
تومانی در صورت های مالی خود بوده اســت. زیانی که هزینه های 
مالی )بهره( در آن نقش عمده ای داشــته است. مقایسه شرایط 
رایتل در ســال 1395 با سال 1392 نشان از افزایش 10 برابری 

زیان خالص این شرکت دارد.
حال بــا وجود این کارنامه، مدیرانی که روزی همراه و همکار 
وزیر ارتباطات در رایتل بوده اند به عنوان نمایندگان دولت در هیئت 

مدیره شرکت مخابرات تعیین می شوند. 
جهرمی خود دو سال عضو هیئت مدیره رایتل را در سابقه خود 
دارد، ســید مجید صدری که تاکنون مدیر عامل شرکت خدمات 
ارتباطی رایتل بوده را بر مدیرعاملی شرکت مخابرات نهاده و حمید 
فرهنگ یکی دیگر از مدیران عامل رایتل و از مدیران سابق شرکت 
 صنایع الکترونیک زعیم نیز به عنوان مدیرعامل همراه اول برگزیده

 شده است.
با این تصمیمات، شرکت مخابرات که روزی در قالب اصل 44 
به بخش خصوصی واگذار شد، دوباره به دامن دولت برمی گردد و 
با توجه به سابقه نا موفق اقتصادی این تیم، دیر یا زود می بایست 
شــرکت سودده و پردرآمد همراه اول را در کنار دیگر شرکت های 

ضررده مشاهده نمود.

آینده مبهم صنعت مخابرات
 با انتصاب های سؤال برانگیز


